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Woonwagenterreinen  –  Medewerking lokale bestu-
ren

Op 11 mei 2001 nam de Vlaamse regering een aan-
tal "uitgangspunten inzake een Vlaams standplaat-
senbeleid" aan, waarin woonwagens als een vol-
waardige woonvorm worden bestempeld en waarin
wordt gewezen op de gedeelde verantwoordelijk-
heid van de verschillende bestuursniveaus om een
standplaatsenbeleid uit te werken.

De bestendige deputatie van de provincie V l a a m s -
Brabant had eerder al een aantal uitgangspunten
vastgelegd waarin de verplichting voor de gemeen-
ten is opgenomen om, door middel van ruimtelijke
u i t v o e r i n g s p l a n n e n , terreinen voor residentiële
woonwagenbewoners af te bakenen.

Het stadsbestuur van Halle is echter manifest niet
bereid om hieraan medewerking te verlenen. I n
Halle verblijven op dit moment woonwagenbewo-
ners op drie verschillende locaties. Op basis van
een vonnis van 23 september 1996 wil het stadsbe-
stuur deze terreinen ontruimen en in de oorspron-
kelijke staat herstellen, zonder echter enig alterna-
tief aan te bieden, wat de facto neerkomt op het
doorsturen van deze mensen naar andere gemeen-
ten die terzake wel hun verantwoordelijkheid
n e m e n , of naar niet-aangepaste terreinen die zich
in de rand van de legaliteit bevinden.

Het is duidelijk dat het voorzien in een specifieke
ruimtelijke bestemming voor woonwagenterreinen
het beste middel is om rechtszekerheid op lange
termijn te kunnen garanderen aan alle betrokke-
nen (bewoners, maar ook omwonenden, andere ei-
g e n a a r s, omliggende gemeenten, . . . ) . De onwil van
lokale besturen om dit te doen, kan echter heel wat
moeilijkheden veroorzaken bij dit afbakeningspro-
ces. Vandaar de volgende vragen aan de minister.

1. Is de minister op de hoogte van dit specifieke
probleem en/of van gelijkaardige situaties in an-
dere Vlaamse gemeenten ?

2. Over welke wettelijke instrumenten beschikt hij
om te voorkomen dat een onwillig gemeentebe-
stuur een noodzakelijke bestemmingswijziging
vertraagt en kan/zal hij deze in de voorliggende
omstandigheden aanwenden ?

Antwoord

In eerste instantie wens ik op te merken dat het be-
leid ten aanzien van de woonwagenbewoners in de
eerste plaats een doelgroepenbeleid is dat ressor-
teert onder het algemeen welzijnsbeleid. Terzake is
Vlaams minister Vogels bevoegd. In de V l a a m s e
Woonwagencommissie wordt er wel overleg ge-
pleegd tussen vertegenwoordigers van de beleids-
domeinen die eventueel bij een oplossing voor de
nood aan ruimte voor deze doelgroep betrokken
kunnen zijn. Zowel een kabinetsmedewerker als
een afgevaardigde van mijn administratie Ruimte-
lijke Ordening (vergunning en planning) volgen
deze commissie op.

Verder is het essentieel te stellen dat niet voor
ieder woonwagenterrein een bestemmingswijziging
nodig is. Aangezien er op Vlaams niveau ruim vol-
doende woongebied of woonuitbreidingsgebied be-
staat om aan de behoeften te voldoen, lijkt het me
aangewezen dat in de eerste plaats in deze woon-
en woonuitbreidingsgebieden naar ruimte wordt
g e z o c h t . In die zin kan in sommige gemeenten een
woonwagenterrein worden vergund zonder dat er
daartoe een verordenend plan moet worden gewij-
zigd.

Bij een keuze van terreinen buiten de woon- en
woonuitbreidingsgebieden is het gevaar niet denk-
beeldig dat er voor een groep als de woonwagen-
bewoners afgescheiden ruimten worden gecreëerd
zonder verdere relatie met de omgeving : i n g e b e d
in een lawaaierige omgeving, een industriegebied
of gesitueerd zeer ver van alle voorzieningen.

Wegens het gebiedsspecifieke karakter kan het ge-
meentelijk of provinciaal ruimtelijk structuurplan-
ningsproces een geschikt proces zijn om na te den-
ken over de oprichting of locatie van woonwagen-
t e r r e i n e n . Dit mag er echter niet toe leiden dat ge-
meenten of provincies geen initiatief terzake
nemen wanneer ze hierover geen uitspraak hebben
gedaan in hun gemeentelijk of provinciaal ruimte-
lijk structuurplan.

1. In de Vlaamse Woonwagencommissie worden
geregeld specifieke problemen van niet-vergun-
de en niet-vergunbare terreinen aangekaart.

Op dit moment zijn mij geen gegevens bekend
waaruit blijkt of gemeenten al dan niet inspan-
ningen leveren om daartoe in terreinen te voor-
z i e n . Wellicht is collega Vogels terzake beter ge-
p l a a t s t , daar de problematiek in casu onder haar
bevoegdheid ressorteert.



2. Het Vlaams Gewest kan een gemeentelijk of
provinciaal ruimtelijk structuurplan niet ont-
houden van goedkeuring omdat er een thema
niet in aan bod komt. De bevoegdheid inzake
goedkeuring van gemeentelijke en provinciale
ruimtelijke structuurplannen heeft betrekking
op strijdigheden met het Ruimtelijk Structuur-
plan Vlaanderen en aangelegenheden die te
maken hebben met het specifieke toezicht inza-
ke de toepassing van het decreet "ruimtelijke
ordening".

Evenmin kan het Vlaams Gewest de gemeente
of de provincie bestraffen omdat ze geen initia-
tief nemen om bijvoorbeeld een ruimtelijk uit-
voeringsplan op te maken. Andere sancties dan
onthouding van goedkeuring van gemeentelijke
of provinciale initiatieven bestaan er niet.

Heden beschik ik met andere woorden niet over
wettelijke instrumenten om terzake, i n d i e n
noodzakelijk, te sanctioneren.

Naast de discussie over instrumenten voor sanc-
tionering is uiteraard ook de discussie over de
wenselijkheid van een verplichting aan de orde.

In de Vlaamse Woonwagencommissie is de stel-
ling ingenomen dat het binnen het kerntaken-
debat geen Vlaamse bevoegdheid is om ge-
meenten aan te wijzen die verplicht worden om
een woonwagenterrein aan te leggen. Er wordt
veeleer gekozen voor een stimuleringsbeleid ten
aanzien van gemeenten.

In een subsidiebesluit (BVR van 12 mei 2000
houdende de subsidiëring van de verwerving, d e
i n r i c h t i n g, de renovatie en de uitbreiding van
woonwagenterreinen voor woonwagenbewo-
ners) wordt bepaald dat een subsidie kan wor-
den uitgekeerd a rato van 90 % van de kostprijs
van de verwerving, de inrichting, de renovatie
en de uitbreiding van woonwagenterreinen. B o-
vendien is in het najaar van 2001 de sensibilise-
ringscampagne "Wonen op wielen" gepland ten
behoeve van alle mogelijke initiatiefnemers
(openbare besturen, Vlaamse Huisvestings-
maatschappij en door haar erkende sociale huis-
v e s t i n g s m a a t s c h a p p i j e n ,g e m e e n t e n ) , met onder
meer het verspreiden van de brochure "Wo n e n
op wielen. De nood aan woonwagenterreinen in
Vlaanderen".

Indien dit niet volstaat om tegemoet te komen
aan de bekende behoefte aan woonwagenterrei-
n e n , dienen terzake verdere initiatieven te wor-
den ontwikkeld. In elk geval ga ik ervan uit dat

het opleggen van eventuele verplichtingen uit-
gaat van het beleidsdomein Welzijn.


